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GRUNDTVIGS HØJSKOLE

FREDERIKSBORG

NR. 2 5 JUNI 1960

Elevmødet I960
Lørdag den 9. juli—mandag den 11. juli.

Lørdag kl. 17: Foredrag af Olav Akerlie. Kl. 20: 
Aftenfest med sang, musik og fælles
læsning.

Søndag kl. 9 i kirken: Morgenandagt ved Vilhelm 
Nielsen. Kl. 10: Sommerpigernes og de
lingsførernes gymnastikopvisninger ved 
Cecilie Tøpholm. Kl. 12: Middag. Kl. 14,30: 
Generalforsamling i Elevforeningen. Kl. 
16: Møde i haven, Haugstrup og Bjerre 
taler. Kl. 19,30: Friluftsskuespil. Der op
føres Finn Methlings »Den kinesiske 
æske«.

Mandag kl. 8,30: Foredrag af Emil Petersen. Kl. 
9,30: Gymnastik for gamle elever. Kl. 
10,45: Bent Jakobsen gennemgår hoved
punkter af den ny »Betænkning vedrø
rende folkehøjskolen« som indledning til 
samtale. Kl. 12: Middag og afslutning.

Priserne er som i fjor: Lørdag aftensmad og aften
kaffe kr. 2,50. Søndag hele dagen kr. 6,50. 
Mandag morgenmad og middag kr. 3,00. 
Mad kan også medbringes, eller man 
kan nøjes med enkelte måltider. •— Husk 
at medbringe tæpper selv!

I år er det 25 år siden, sommerpigerne 1935 og 
vinterkarlene 1935—36 var på skole. Vinterholdet 
1950—51 og sommereleverne 1950 kan fejre 10 års 
jubilæum. Og der er også 40 og 50 års jubilarer. 
Alle tidligere elever og deres paarørende er vel
komne til elevmødet på Frederiksborg! Send et 
kort med indmeldelse forud, tak!

Karen og Haugstrup.

Fortsættelseskursus
Et par skolehalvår har vi foretaget et rund

spørge mellem alle eleverne. Formålet dermed har 
været at finde ud af to ting. For det første, om der 
var ønske om et fortsættelseskursus. For det andet, 
hvad eleverne måtte have lyst til, og navnlig hvad 
de havde brug for at arbejde med, hvis de kunne 
komme med på et sådant kursus.

At næsten alle kunne tænke sig at deltage, om 
blot de fik lejlighed dertil, skal kun nævnes.

Rundspørget viste imidlertid, at over en tredie- 
del af alle eleverne sidst på vinteren var klar over, 
at de havde megen brug for yderligere undervis
ning i skriftlig dansk. Desuden var der så mange, 
som foreslog taleteknik og foreningslære indført 
som fag på et fortsættelseskursus, at det fortalte 
os, at der også må være brug for mundtlig dansk — 
en side af danskundervisningen, som jo nok fører 
en lidt forsømt tilværelse.

Godt en fjerdedel af alle eleverne tilkendegav, 
at de havde brug for mere almindelig regneunder
visning. Når dertil kommer, at endnu flere hæv
dede, at de havde brug for regnetimer, hvor der 
blev taget stærkt hensyn til hjemmets og deres 
erhvervs økonomi samt til bogføring, må vi fortol
ke det sådan, at der er mindst lige så megen brug 
for en videregående regneundervisning som for 
dansk.

Rundspørget viste også, at cirka en fjerdedel af 
alle mente, at de havde brug for engelskundervis
ning, og dertil kom, at lige ved halvdelen af hele 
elevflokken erklærede, at de havde lyst til at lære 
engelsk eller lære mere engelsk.

Mellem en del spredte ønsker var det værd at 
lægge mærke til, at en solid flok af de kvindelige 
elever fremhævede, at de ville sætte pris på et 
kursus i tilskæring samt udvidet håndarbejde.



Endelig havde en del pige-delingsførere skrevet, 
at de jo måtte få brug for supplerende delingsfø
rerundervisning, når de havde prøvet at lede en 
tid. Kun ganske få mandlige delingsførere var op
mærksom herpå. Endelig var der en lille flok pi
ger, som agtede at gå til sygeplejen, som ønskede 
fysik og kemi.

Indtil nu er kun nævnet de fag, som eleverne 
følte, at de særlig havde brug for, og som de der
for ville foreslå blev taget op på et eventuelt fort
sættelseskursus. Det drejer sig om skriftlig og 
mundtlig dansk, videregående regneundervisning, 
engelsk, fysik og kemi, supplerende delingsfører
uddannelse og desuden for pigerne udvidet hånd
arbejde og tilskæring.

Rundspørget ville også vide hvilke fag og emner, 
man havde lyst til at komme mere i lag med. Her 
viste det sig, at moderne verdenshistorie, interna
tionale forhold, europæiske problemer og dansk 
politik scorede langt de fleste points — og det 
skønt der på vinterskolen ikke er færre end otte 
ugentlige timer i historie. Derefter kom verdens
litteratur samt dansk og nordisk litteratur. Ende
lig havde en række elever nævnet, at de havde 
lyst til musikforståelse — et fag, som desværre er 
et smertensbarn, fordi der er langt mellem de læ
rere, som magter dette område over for højskole
elever.

Alt i alt har dog de oplysninger, som vi fik gen
nem disse rundspørger været så oplivende, at vi 
udmærket på grundlag heraf kunne sammensætte 
en god plan for et fortsættelseskursus. Vi har nu 
i foråret diskuteret sagen på flere lærermøder, og 
vi har haft udarbejdet både en fuldstændig »stor« 
plan og også en mere beskeden forsøgsplan for et 
fortsættelseskursus. Vi har valgt den sidste plan 
for ikke at slå for stort et brød op. Skal fortsæt
telseskursus komme i gang, er det sikkert noget, 
som efterhånden må udvikle sig — finde sin mere 
faste form lidt efter lidt under samarbejdet mel
lem eleverne og lærerne. Vi vil altså begynde det 
i det små og se, hvad det kan blive til med tiden.

Det første fortsættelseskursus begynder til maj 
1961, og det varer i tre måneder, det løber paral
lelt med sommerhøjskolen, og det er både for 
mandlige og kvindelige elever. Fortsættelseskursus 
er kun for tidligere Frederiksborgelever eller for 
unge, som har været elever på andre højskoler.

Nogle vil sige, at sommeren er en dårlig tid for 
fortsættelseskursus. Men det må ligge der. For det 
første har vi ikke plads på anden tid af året. For 
det andet vil det navnlig komme til at omfatte un
dervisning i de fag, som de unge har brug for, og 
har man virkelig brug for noget, må tidspunktet 
være ret underordnet. Oprindelig tænkte vi på at 

holde det som månedskursus i september, men 
da netop flere af den slags elever, som behøver 
en videregående undervisning, har peget på, at en 
måned er alt for lidt, og også har nævnet de tre 
sommermåneder som en anvendelig tid, er det nu 
fastlagt hertil.

Formålet med fortsættelseskursus er væsentligt 
at yde hjælp til unge, som står overfor at skulle 
begynde på en særlig uddannelse (seminarium, 
sygeplejeforskole, landbohøjskole o.s.v.), og til 
unge, som vil skifte erhverv. Men fortsættelseskur
sus henvender sig også til elever, der ved, at de 
trænger til mere skriftlig og boglig træning, og 
som har lyst til yderligere dygtiggørelse. — Alle, 
som er interesserede, kan skrive til skolen efter 
nærmere plan for fortsættelseskursus.

S. HaugstrupJensen.

Nyt fra Kungälv og Gol
Fra Kungälv fortæller Guldagger, at der på Nor

diska folkhögskolan nu sidste vinter var ikke færre 
end 8 danske elever. To af dem var gamle Frede
riksborgere: Knud Kristensen (58—58) og Eli Chri
stensen (51). Skolens vinterkursus sluttede til 
påske. Men der er fuldt optaget en stor del af som
meren med forskellige kursus, bl. a. et fjorten- 
dages kursus sidst i juli, som skolen selv indbyder 
til. Emnet er: Hemma i Norden — ute i världen. 
Og det ser spændende ud. Foruden at byde på stu
diekredsarbejde og foredrag arrangeres der ud
flugter og underholdninger.

Det er jo et godt tegn, når en ny skole har for 
lidt plads, og sådan er det i Kungälv. Allerede un
der den nuværende form for arbejdet deroppe 
trænger skolen til udvidelse. Men dertil kommer, 
at man arbejder med planerne om at forlægge en 
5-årig forsøgsperiode for et nordisk folkeakademi 
til skolen. Og skal det kunne gennemføres, må man 
selvfølgelig bygge meget til. Det er store planer. 
Og vi forstår, at Kungälvfolkene har nok at gøre 
også med praktisk-økonomiske overvejelser i for
bindelse dermed.

Tøp og undertegnede var sidst i oktober en rask 
tur i Kungälv og videre op til den nye smukke 
højskole i Gol, Hallingdalens folkehøgskule, som 
Olav Akerlie leder. Der traf vi af gamle bekendte 
Nils Zandhers, som er skolens svenske lærer, og to 
danske piger i elevflokken, Sidsel Vestergaard 
(58—59) og Bodil Christensen (59). Man var den
gang lige akkurat kommet i gang med skolens før
ste vinterkursus, som sluttede nu til påske.

I det norske »Høgskulebladet« for april kan man 
læse en beretning om skolens første virkeår. Det 
fremgår heraf, at det har været et godt arbejdsår.



Og det fremhæves, at skolens nordiske præg i det 
hele taget og den særlige nordisk-europæiske stu
diekreds, som man har haft, har virket som noget 
værdifuldt og inspirerende. Men skolen har også 
en idrætslinie — da vi var der, var arbejdet på 
svømmehallen i fuld gang — og man kan forstå 
af beretningen, at denne særlige afdeling har haft 
succes. E. P.

Vi gør nye medlemmer opmærksom på, at 
elevforeningens generalforsamling afholdes 
under elevmødet. — Se programmet på for
siden! — Ved den lejlighed forelægges regn
skabet, og derfor bringer vi det her. Så kan 
man sætte sig ind i det på forhånd, evt. tage 
det med til mødet.

Elevforeningens regnskab
1. april 1959—1. april 1960.

INDTÆGT
Overført beholdning...................................... 6.183,14
Medlemsbidrag fra udlandet....................... 89,00
Refusion af udlagt porto til udenl. med

lemmer .................................................. 28,56
Renter .............................................................. 88,68
Medlemsbidrag .............................................. 19.174,05

25.563,43

UDGIFT
Årsskriftet ...................................................... 8.280,00
Frederiksborgbladet .................................. 1.038,00
Porto ............................................................. 4.984,16
Kuverter og blanketter .............................. 1.158,25
Elevunderstøttelser ...................................... 1.200,00
Landselevforeningen .................................. 701,00
Redaktion og ekspedition af bladet..........  840,00
Sekretærens løn.............................................. 450,00
Udlæg ............................................................. 175,00
Trykning af love .......................................... 230,00
Andre udgifter .............................................. 189,40
Kassebeholdning 7. maj 1960...................... 6.317,62

25.563,43

Alt passer!
Grundtvigs højskole, 11. maj 1960.

Guldborg W. Nielsen Emil Petersen.

En opgave
Elevforeningens formand, konsulent H. O. Stryhn, 

deltog sidst i maj i repræsentantskabsmødet i 
Landsforeningen af Højskoleelever. Ved vor elev
forenings generalforsamling vil Stryhn kunne for
tælle om mødet. Men det kan allerede nu nævnes, 
at man den dag fremsatte planer om en større ind
samling blandt gamle højskoleelever til fordel for 
den grønlandske højskole, som man i sommer be
gynder at bygge i Holsteinsborg. Selve skolen er 
sikret ved statens hjælp og ved tilskud forskellige 
steder fra. Men når huset står færdigt i 1962, vil 
der stadig mangle meget, som er nødvendigt for 
det daglige skoleliv under de forhold. Der er altså 
brug for penge, bl. a. til forskelligt inventar. Og de 
vil tjene en god sag. Det hedder da også i en ud
talelse fra repræsentantskabsmødet bl. a.: »Den 
meget voldsomme samfundsudvikling, som i disse 
år foregår i Grønland, og som forandrer det pri
mitive fangererhverv til moderne fiskeriindustri, 
stiller befolkningen over for store tilpasningsvan
skeligheder og mange menneskelige problemer. I 
denne situation vil folkehøjskolen kunne øve en 
afgørende indsats«.

Om den planlagte indsamling og elevforeningens 
stilling dertil kan I allerede nu ved elevmødet høre 
nærmere.

Indbydelse til Norgesturen
Ja, saa er det ved at være den tid, da man skal 

indmelde sig til Norgesturen i september. Notitsen 
i sidste nummer af bladet har vel faaet jer til at 
reservere ferien til denne tur?

I kan selv bestemme, om I vil rejse over Køben
havn eller Frederikshavn — der bliver kun en lille 
prisforskel.

Ruten bliver den samme som tidligere aar: Over 
Lillehammer til Gudbrandsdalen — gennem Jo
tunheimen til Sognefjorden — Voss — Hardanger 
— Hallingdal — Oslo. Denne rute har vist sig at 
være velegnet, idet man oplever flere sider af den 
norske natur, og samtidig giver den os mulighed 
for at besøge norske Frederiksborg-elever. I Voss 
besøger vi ungdomslaget, som dels arrangerer en 
festaften for os og dels tager paa sætertur med os! 
Der bliver ogsaa tid til at besøge Inger og Olav 
Akerlie paa den nye højskole i Gol.

Afrejsen bliver mandag den 5. sept., og vi er 
hjemme igen onsdag den 14. Turen foregaar i bus, 
og overnatningerne sker paa mindre hoteller samt 
to steder paa højskoler. Der er opredte senge, og 
maden er fin. Prisen for turen er ikke helt fastlagt, 



da jeg endnu mangler et par svar fra Norge; men 
efter det foreløbige overslag bliver den fra Frede
rikshavn ca. 300 kr. Heri er medregnet alle ud
gifter — ogsaa billetten Frederikshavn—Oslo, samt 
adgang til museer m. m.

Interesserede kan skrive til mig efter en udførlig 
plan over turen. Kammerater er velkomne til at 
tage med paa turen.

Bent Jakobsen.

Forskelligt
Sidst i maj rejste Pip til Alsace, hvor hun — i 

hvert fald i nogen tid — skal være højskolemor 
ved et nystiftet evangelisk akademi. Det drejer sig 
om et arbejds- og mødested, Liebfrauenberg, som 
den lutherske kirke i Alsace og Lorraine har op
rettet i nærheden af Strasbourg. Ledelsen har en 
yngre præst fra denne landsdel. Men man vil altså 
nu i starten gerne drage nytte af Pips erfaring.

Eleverne fra sidste vinterhold vil, når de kom
mer til elevmøde, kunne se de to træsnit, de for
ærede skolen, hængt op i den lange gang ved 
biblioteket. Der hænger de godt. Man kan nyde 
detaljerne, ikke mindst betyder de noget i Jane 
Muus’ festlige torvescene. Og så hænger de i skyg
gesiden, så rammernes glas ikke spejler. — Et par 
fine ting er det.

Der er sikkert mange fra de sidste årgange, der 
hører nyt fra Island nu og da. Der er jo, ved Bent 
Jakobsens medvirken, rejst mange Frederiksborg- 
elever derop for kortere eller længere tid. Hertil 
er bl. a. kommet et langt brev fra Karen Larsen 
(58—59), hvori hun fortæller om, hvilken eventyr
lig oplevelse turene i det islandske landskab har 
været for hende og kammeraterne. Karen fortæller 
f. eks. om badning i varme underjordiske grotter 
og om fantastiske ture over vadesteder, hvor bus
sen svajer faretruende, og man må løfte benene for 
ikke at få støvlerne fyldt med vand.

Næste nummer af bladet, som er det sidste i år, 
udsendes i slutningen af august. Deri finder I bl. a. 
programmet for skolens efterårsmøde, der afholdes 
i dagene 10.—13. sept., og oplysning om efterårets 
møder i Frederiksborgkredsene på Fyn, i Østjyl
land, i Vestjylland og i Sydjylland. Også Køben
havnskredsens vinterplan vil man kunne se deri.

Sidste frist for indsendelse af meddelelser, der 
skal med i augustnummeret, er 1. aug.

Ved du,
at pigernes delingsføreruddannelse omfatter lige 
så mange timer på sommerskolen som på vinter
skolen, idet der om sommeren benyttes flere timer 
til denne undervisning.

at ligesom i 1954 vil der også i sommeren 1961 
blive et par dages lejlighed for de kvindelige de
lingsførere på sommerskolen til at deltage i gym
nastikforeningernes store landsstævne, som skal 
holdes i Vejle.

Nyt om gamle kammerater
Denne gang nogle bryllupper

Hvis I sender oplysninger hertil om bryllupper, 
husk da at meddele begge navne og adressen. Vi 
ligger inde med stof til mange flere meddelelser 
end disse, men mangler fuldstændige oplysninger 
og kan derfor ikke anvende alt stoffet.

26/6 vies Else Hansen, Skyum, og Paul Erik 
Abrahamsen, Laurbjerg (begge 59—60). — 30/4 
Ingrid Pedersen (57—58) og Henning Olsen, adr.: 
Lundforlund v. Slagelse. — 31/3 Karen Bloch (55, 
56—57) og Sejer Broch (56—57). — 30/3 Inge Hen
riksen (58—59), g. Christiansen, adr.: Regnemark, 
Borup. — 26/3 Inga Skorstensgård (59—60) og Ma
rinus Ravn Sørensen, adr.: Hald Ege, Viborg. — 
17/3 Margit Simonsen (59) og Frands Sørensen, 
adr.: Søndergade, Hadsten. — 12/3 Ellen Berthel
sen (55), g. Sørensen, adr.: Skullerup, Hvalsø.

Andre bryllupper — datoen ukendt: Astrid Jør
gensen, Hyllested, (59) og Hugo Brahe Jensen, Ris
skov. — Sys Hykkelbjerg, g. Nissen, adr.: Dejbjerg. 
— Inge Johansen (54—55), g. Mølbach Jensen, adr.: 
Nordmarksv. 91, Kastrup.

Jeg oil vende tilbage
Jeg vil vende tilbage til markerne 
for at opsøge tabte spor, 
jeg vil standse og lytte til fuglene, 
mens min fod synker ned i jord, 
for jeg føler en længsel, så klar og stærk, 
at den sprænger min hverdags ring, 
jeg må hjem til de steder, jeg kommer fra, 
til de første, de sande ting.
Jeg vil sidde så stille hos blomsterne, 
at de ved, jeg er deres ven, 
under himlen, hos regnen og træerne, 
skal jeg finde mig selv igen.

Grethe Risbjerg Thomsen.
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